
Horváth István a tudományegyetemen Készülődés a KISZ XI. kongresszusára 
Február 5-én a Csongrád 

megyei látogatásának kere-
tében Horváth István, az 
MSZMP KB titkára a dél-
utáni órákban látogatást tett 
a József Attila Tudomány-
egyetemen. Csákány Béla, 
az egyetem rektora miután 
köszöntötte a vendéget ós a 
kíséretében érkezett megyei 
párt- és tanácsi vezetőket, 
rövid tájékoztatást adott a 
közel 3400 hallgatót foglal-
koztató intézmény életéről. 
Ami olvasóinknak is ú j le-
het: a közelmúltban megál-
lapodás született arról, hogy 
új, biotechnológiai kutatóla-
boratóriumot hoznak létre az 
egyetemen, amelynek elsőd-
leges célja a biológiában el-
ért kutatási eredmények 
gyakorlati alkalmazásának 
elősegítése lesz. A rektor em-
lékeztetett, arra, hogy 30 év-
vel ezelőtt az akkor ú j te-
rületnek számító kiberneti-
ka • művelésére Kalmár 
László hozott létre önálló la-
boratóriumot, amely az az-
óta eltelt időszakban úttörő-
szerepet játszott a számítás-
technikai kultúra elterjeszté-
sében. Hasonló szerep vár a 
most induló biotechnológiai 
laboratóriumra. 

Nagy László, az egyetem 
megbízott pártt i tkára a 13 
alapszervezetbe 515 tagot — 
köztük 95 hallgatót — tömö-
rítő pártszervezet életéről 
számolt be úgy, hogy a párt-
építés és az információára-
moltatásának ügyét állította 
mondandója középpontjába. 
.Elmondta: az információs bi-
zottság kiváló munkát foly-
tat, ugyanakkor nem lehet 
elégedett a pártépítés ered-
ményeivel a hallgatók köré-
ben. 

Papp Ignác, az állam- és 
jogtudományi kar dékánja 
elmondta, tevékenységük 
homlokterében az áll, hogy 
a nappali, esti és levelező ta-
gozat tantervét közelítsék 
egymáshoz. Távlati terv a 
posztgraduális szociológus-
képzés és a nappali tagoza-
ton folytatandó közgazdász-
képzés. A dékán gondjaik 
között megemlítette, hogy a 
jogi kari közvélemény is éle-
sen veti föl a bérkérdést, hi-
szen az utóbbi néhány évben 
többen éppen az alacsony fi-
zetések miatt hagyták el az 
oktató-kutató munkát. 

Horváth István arról szólt 
először, hogy főként az ál-
lamigazgatásban dolgozókkal 
kívánt találkozni, de nem 

tar t ja haszontalannak a fel-
sőoktatás vezetőivel történő 
eszmecserét sem, hiszen a 
tudomány és az értelmiség 
nevelése a politikának a glo-
bális problémákat követően 
a legizgalmasabb kérdései 
közé tartozik. Természetes — 
hangsúlyozta a KB titkára — 
hogy a politikában a mun-
kásjelleg az elsődleges, de ez 
nem vezethet hamis mun-
káseszményítéshez. Tudnunk 
kell tehát, hogy az értelmi-
ségnek valóságos társadalmi 
szerepe egyre nő. Horváth 
István értékelése szerint az 
MSZMP politikai gyakorla-
tának egyik határainkon túl-
ra is ható vonása az értelmi-
ségi politika. Ma már nem 
ismeretlen tény, hogy a po-
litikát és az értelmiséget az 
általános gazdasági terheken 
kívül hasonlóképp egyéb ter-
hek is nyomják, s ha a vá-
lasz nem is mindig azonos, 
az értelmiség egészére, hely-
zetére, jövőképére s nem 
csupán különös válaszadóira 
kell fordítani a figyelmet. 

Az eszmecserét kötetlen 
beszélgetés zárta, melyben az 
egyetem legsúlyosabb gond-
jai ugyanúgy elhangoztak, 
mint a tudományos élet meg-
újulásának reménye. 

Előző számunkban közöl-
tük a KISZ KB Egyetemi és 
Főiskolai Tanácsának vita-
iratát „Hol tartunk, merre 
haladjunk?" címmel. Ezúttal 
a kongresszusi felkészülés-
nek egy fontos helyi, egye-
temi állomásáról számolha-
tunk be: február 6. és 8. kö-
zött zajlott le — a JATE 
KISZ Bizottságának szerve-
zésében — az a rendezvény-
sorozat, amely az egyetem 
K ISZ-szervezetének, KISZ-
tagjainak biztosított vitafó-
rumot álláspontjaik tisztá-
zására az ifjúsági szervezet 
megújításának mikéntjét il-
letően. 

Régi gond — és ez nem 
csupán a KISZ-re vonatko-
zik —, hogy a választók és 
választottak közt nem meg-
felelő az információáramlás. 
E problémát enyhítendő ke-
rült sor február 6-án este a 
JATE-klubban egy régóta kí-
vánatos eseményre: az Egye-
temi Tanács hallgatótagjai 
számoltak be tevékenysé-
gükről; a hallgatóság érdek-
képviseletének Egyetemi Ta-
nácson belüli lehetőségeiről. 

A február 7-i események-
nek szintén az egyetemi 
klub adott otthont: a délelőtt 

folyamán Kozma József, a 
JATE KISZ Bizottságának 
titkára tartott vitaindító elő-
adást, melyben az egyetemi 
ifjúság jelenleg tapasztalhat 
tó fő problémáit az alábbi-
akban jelülte meg. 

1. Változatlanok a képzési 
rendszer hiányosságai. Ügy 
tűnik, hogy az átfogó felső-
oktatási reform elbukott; tu-
domásul kell venni, hogy 
kézzel fogható eredményeket 
e téren csak bizonyos rész-
letkérdésekben lehet elérni. 

2. Változatlanul csökkenő 
tendenciát mutatnak az 
anyagi lehetőségek; jó példa 
erre az ösztöndíjak reálérté-
kének permanens csökkené-
se, melynek mértéke az utób-
bi öt évben 20%-ot tett ki. 

3. Az együtt politizáláshoz 
nem mindig sikerül megta-
lálni a partnereket. Ez mind-
két oldalra vonatkozik, azaz, 
á párt- és állami vezetőkre 
és a hallgatókra egyaránt. 
Hiányzik a közös érdekeltség 
felismerése. 

4. A párt és KlSZ-szerve-
zetek kapcsolata nem kielé-
gítő. A megyei és országos. 
KISZ-szervezetek vezetőinek 

megválasztása nem a tagság 
közvetlen részvételével tör-
ténik. 

5. A KISZ hivatalosan 
deklarált és valós működése 
között különbség tapasztal-
ható; ezért szükséges megre-
formálni a szervezeti sza-
bályzatot. 

6- Fontos és szintén válto-
zatlan problémát jelent a td-
jékoztatás hiánya; sem „fönt-
ről le", sem „lentről föl" 
nem áramolnak kellő mér-
tékben az információk. 

Kozma József a KISZ fő 
feladatát a fénti problémák 
felszámolásában látta meg, 
valamint a diákönkormány-
zat terén történő előrelépés-
ben. Egyik fő feladatunk az 
— miként mondotta —, hogy 
az érdekképviselet terén el-
ért pozícióinkat ha lehet, 
még az eddigieknél is köz-
vetlenebb formában őrizzük 
meg, illetőleg fejlesszük to-
vább. 

A vitaindító előadást a ka-
ri KISZ-titkárok vezetésével 
megtartott ülések követték, 
mely programok még febru-
ár 8-án — lapunk zártakor 
— is tartalmas vitákkal 
folytatódtak. 

A városi tanács 
tájékoztatója a TTK-n 

Nyugdíjba vonuló orvos-
professzor köszöntése 

Nyitott egyetem 
Zsámbékon 

Csonka István, a Szeged 
Megyei Városi Tanács álta-
lános elnökhelyettese tartott 
tájékoztatót február 5-én a 
JATE Béke épületének elő-
adótermében, eleget téve a 
Természettudományi Kar 
pártszervezete meghívásá-
nak. Előadásában a VII. öt-
éves terv városunkra vonat-
kozó előirányzatait ismertet-
te. 

A következő öt esztendő 
folyamán az előrejelzések 
szerint Szeged lakossága 
2,1%-kai fog emelkedni, fő-
ként a bevándorlási folya-
matnak köszönhetően; az is-
mert demográfiai tendenciák 
miatt azonban a lakosság fo-
kozatos elöregedésével kell 
számolni. Jelenleg a város 
lakossága 180 000 fő, az ún. 
„nappali népesség" viszont 
ennél magasabb — nappali 
népesség alatt az itt dolgo-
zó, de nem feltétlenül itt la-
kó embereket értve —, így 
tehát gyakorlatilag Szeged-
nek kétszázezres népességet 
szükséges eltartania. Az is-
mert szűkös anyagi lehetősé-
gek miatt a következő ötéves 
tervre előirányzott pénz-
mennyiségnek több mint fe-
le a már meglevő létesítmé-
nyek működtetésére kell for-
dí tódjék; fejlesztésre csupán 
a fennmaradó összeg jut. Így 
történhet meg, hogy amíg a 

VI. ötéves tervben 9900 lakás 
került átadásra, addig a kö-
vetkező ötéves tervidőszak-
ra csak 5700 lakás elkészü-
lésével lehet reálisan szá-
molni. 

A lakáshelyzet alakulása 
mellett, miként országosan 
is, a középiskolai tanterem-
ellátottság képezi a fő gon-
dot, hiszen a demográfiai 
hullám most „érkezett" a 
középiskolákba. E tekintet-
ben kedvezőbb hírekről szá-
molhatunk be, mint a lakás-
építések kapcsán: a tervidő-
szak végére egy 24 és egy Í0 
tantermes középiskola fog 
felépülni — ez utóbbi Rókus 
városrészben —, sőt, a város 
középiskolai hálózatát még 
ezen felül is 8 tanteremmel 
kívánják bővíteni. 

A fent említettek mellett 
nagy súlyt helyeznek az 
egészséges ivóvíz biztosításá-
ra is; szerencsére e téren vá-
rosunk lényegesen kedve-
zőbb helyzetben van az or-
szágos átlagnál. Gondok in-
kább a szennyvízelvezetés 
(főleg Alsóvároson és Móra-
városon), valamint a szenny-
víztisztítás terén mutatkoz-
nak. 

Csonka István előadását a 
jelen levő párttagság kérdé-
seinek megválaszolásával fe-
jezte be. 

Bensőséges ünnepség szín-
helye volt a közelmúltban a 
Szegedi Orvostudományi 
Egyelem Kórbonctani és 
Kórszövettani Intézete. Az 
intézet társprofesszorát, dr. 
Bara Dénest köszöntötték 
munkatársai, s emlékeztek 
meg közel négy évtizedes 
munkásságáról. 

Dr. Ormos Jenő tanszék-
vezető egyetemi tanár baráti 
hangú köszöntőjében a kö-
zös munkában eltöltött idők-
re emlékezett vissza, a kez-
detektől egészen napjainkig. 

Dr. Bara Dénes 1945-ben 
kezdte egyetemi tanulmá-
nyait Szegeden, 1950-ben 
avatták orvossá. Azóta dol-
gozik megszakítás nélkül a 
kórbonctani intézetben; 1963-
tól docensként, 1970 óta pe-
dig egyetemi tanárként. 

Mint elmondotta, betegsé-
ge után kérte nyugállomány-
ba helyezését, ám végleg nem 
szándékozik abbahagyni a 
munkát : kollégái ezután is 
számítanak tanácsaira, s a 
fő kutatási területét képező 
neuro-endokrinológia terén 
felmerülő problémákról ki-
kérik majd véleményét. Azon 
kérdésre, hogy milyen taná-
csokkal kívánja ellátni a fia-
talabb orvosnemzedéket sok-
éves tapasztalatai alapján, 
Bara professzor a követke-

zőket válaszolta: „Ügy ér-
zem, minden olyan orvos-
nak, aki jövendő munkája 
során műtéteket fog végezni 
— gondolok itt elsősorban 
sebészekre, szülész-nőgyó-
gyászokra —, igen ajánlatos, 
hogy néhány évet előtte osz-
tályunkon töltsön." 

A baráti, oldott hangulatú 
ünnepség befejezéseként nem 
csupán a jelenlegi, de a már 
korábban nyugdíjba ment 
munkatársak is ajándékok-
kal köszöntötték a profesz-
szort. 

•mm 

(Somogyi Levente felvétele) 

1986. július 1—6. között 
Zsámbékon, nyitott egyete-
met rendeznek, melynek té-
mái: a társadalmi tervezés 
szerepe a területi és orszá-
gos természet- és környezet-
védelmi problémák megol-
dásában; a védett területek 
pedagógiai hasznosítása; a 
lakóhelyi környezetkultúra. 
1986. július 7—12. között 
„szomszédolást" szerveznek 
a délnyugati hármas-határ-
szögben : Keszthely, Zágráb, 
Fiume, Trieszt, Velence, Klo-
genfurt, Graz, Szentgotthárd, 
Szombathely útvonalon, j e -
lentkezhetnek — egy pályá-
zati dolgozat benyújtásával 
— az ország minden felső-
oktatási intézményének hall-
gatói, oktatói és diplomás 
fiatalok. A hét pályázati té-
ma: 1. Terület és iskolája. A 
felsőoktatás területi kapcso-
latai. Szakmai gyakorlat és 
társadalmi gyakorlatszerzés 
lehetőségei. Egy szellemi 
központ lehetőségei. 2. Ér-
telmiségi szerepvállalás. Ér-
telmiségi modellek a gyakor-
latban. 3. A társadalmi ter-
vezés Magyarországon. A 
társadalmi demokratizmus 
érvényesülése egy települé-
sen. Demokratizmusra neve-

lés egy főiskolán, egyetemen. 
4. Szaktudás és hivatás. A 
pályázó választott szakmájá-
nak gyakorlását befolyásoló 
társadalmi tényezők elemzé-
se. 5. Javaslat egyetemközi 
értékmentő munkára (egy 
megmentendő műemléki, ter -
mészeti stb. érték leírása, ja-
vaslat a mentés módjára, 
időpontjára stb.) 6. Termé-
szetvédelmi és környezetvé-
delmi kérdések.A védett te-
rületek pedagógiai hasznosí-
tása. Helyzetelemzés, javas-
latok. 7. A felsőoktatási in-
tézmények nemzetközi kap-
csolatai. A hallgatói nem-
zetközi szervezetek évközi és 
nyári tevékenységének be-
mutatása. 

Terjedelmi és formai meg-
kötés nincs, más, ezekhez ha-
sonló tematikájú dolgozattal 
is lehet jelentkezni. A pá-
lyázathoz a jelentkezést feb-
ruár 28-ig, a kész pályamun-
kát április 30-ig vár ja az 
ELTE Egyetemi Könyvtár 
Felsőoktatási művelődésköz-
életi tanácsadó szolgálata 
Budapesten az 1053. Károlyi 
M. u. 9. szám alatt, telefon: 
174-967. Jelentkezési lapot az 
egyetemek, főiskola t i tkársá-
gán lehet kérni. 

Gyógy-
szerészek 

avatása 
A Szegedi Orvostudományi 

Egyetem tanácsa február 8-
án délben nyilvános rendkí-
vüli tanácsülést rendezett a 
Vörös Csillag Filmszínház-
ban. 

Az egyetem és a Gyógysze-
résztudományi Kar vezetői, 
oktatói, valamint a filmszín-
ház nézőterét megtöltő hoz -
zátartozók jelenlétében dr. 
Minker Emil egyetemi tanár, 
általános rektorhelyettes el-
nökletével dr. Selmeczi Béla, 
a gyógyszerész ka r dékánja, 
6 gyógyszerészt doktorrá és 
75 végzett hallgatót gyógy-
szerésszé avatott. 

Szovjet 
vendég 

a JATE-n 
A Tudományos Ismeretter-

jesztő Társulat helyi szerve-
zete és a Magyar Jogász Szö-
vetség Csongrád Megyei 
Szervezete meghívására Gri-
gorij Vasziljevics Ataman-
csuk, az állam- és jogtudo-
mányok doktora, az SZKP 
Társadalomtudományi Aka-
démiája professzora előadást 
tartott február 3-án a TIT 
Kárász utcai klubhelyiségé-
ben. Az SZKP újjászerkesz-
tett programja a szovjet po-
litikai rendszer fejlődéséről 
címmel. 

A szovjet vendég előadása 
előtt látogatást tett a József 
Attila Tudományegyetemen, 
ahol az állami vezetők tá jé -
koztatták az egyetem életé-
ről. 

Rektori tanács Doktor- Alapítvány 
A közös kollégiumról avatás 

a JATE-n Sokan csak a központi na-
pilapokból értesültünk arról, 
hogy a VII. ötéves terv fon-
tosabb beruházásai között 
szerepel a József Attila Tu-
dományegyetem és a Juhász 
Gyula Tanárképző Főiskola 
közös diákszállása. Az egye-
tem rektori tanácsa — me-
lyen meghívottként jelen 
volt és a főiskola gondjait, 
álláspontját tolmácsolta dr. 
Szendrei János, a JGYTF fő-
igazgatója — abban volt hi-
vatott dönteni, hogy hol 
épüljön az ú j kollégium. Két 
terület áll ugyanis az egye-
tem rendelkezésére (a főis-
kolának nincs számbavehető 
telke): egyik az Ilona utcá-
ban, ahol szanálni kellene 
néhány elaggott bérlakást, a 
másik az újszegedi Hermán 

Ottó Kollégium szomszédsá-
gában. Utóbbi mellett nem 
csupán az szól, hogy egy 
megfelelő hőközpont már 
működik a két meglevő kol-
légium kiszolgálására, ha-
nem az is — sok egyéb mel-
lett végső érvként — hogy 
az Ilona utcai terület — lé-
vén belvárosi — jobban meg-
felel a leendő menza helyé-
nek. A döntést ez a körül-
mény tette egyértelművé, s 
abban bízunk, hogy hamaro-
san beszámolhatunk a ter-
vek elkészültéről, a kivitele-
zővel való egyezségről és az 
építés megkezdéséről. Az 
egyetem és a főiskola veze-
tése az ötéves terv végétől 
számolhat úgy, hogy némi-
képp enyhülnek elszállásolá-
si gondjai. 

A József Attila Tudo-
mányegyetem Tanácsa nyil-
vános doktoravató ünnepsé-
get rendezett február 8-án. 

Az egyetem központi épü-
letének aulájában a JATE 
rektora a karok, a társadal-
mi- és tömegszervezetek kép-
viselői jelenlétében előbb az 
állam- és jogtudományi kar 
esti és levelező tagozatán 
végzett 69 hallgatót fogadta 
doktorrá, majd a bölcsészet-
tudományi kar 12 és a ter-
mészettudományi kar 15 (kö-
zöttük két jugoszláv állam-
polgárságú) jelöltjét avat ta 
doktorrá. 

Dr. Kanyó Zoltánnak, a 
közelmúltban fiatalon el-
hunyt kiváló irodalomtudós-
nak, a szemiotika nemzetkö-
zi hírű kutatójának, a JATE 
Bölcsészettudományi Kar do-
censének, népszerű oktatójá-
nak emlékére özvegye a la -
pítványt ajánlot t föl, melyet 
az illetékes minisztérium és 
az egyetem vezetése köszö-
nettel elfogadott. A 100 000 
forintos alapítvány kamatá-
ból minden évben egy há-
romtagú bizottság döntése 
értelmében fiatal, irodalom-
tudománnyal foglalkozó ku-
tatók kaphatnak díjat. 

Az alapítványról szóló ok-
iratot a tudományegyetem 
rektori tanácsülésén az el-
hunyt édesanyja jelenlété-
ben dr. Kanyó Zoltánné és 
dr. Csákány Béla rektor lát-
ta el kézjegyével. 
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